

**Statement by Mr. Ardak Doszhan,  
Vice-Minister of Culture, Information and Sport of the Republic of  
Kazakhstan  
at the opening ceremony of the OSCE Conference on Anti-Semitism  
and Other Forms of Intolerance**

**(June 8-9 2005, Cordoba)**

**Mr. Chairman,  
Excellencies,  
Distinguished delegates,  
Ladies and gentlemen,**

First of all on behalf of the delegation of the Republic of Kazakhstan let me express our sincere gratitude to the Organizing Committee and the Government of Spain for hosting the Conference and excellent organization of the Forum.

Peaceful coexistence of different religions and prevention of religious extremism are among the most pressing issues of the current world. Interethnic relations in such polyethnic state as Kazakhstan is an important factor of stable democratic development of the country. During the years of its sovereign development Kazakhstan has succeeded in preventing the biggest danger of accelerated economical and political modernization - rise of the potential for conflict and split within society along social, ethnic and religious fault lines.

Our main achievements such as positive changes in economy, political stability, interethnic and interreligious accord are the outcomes of our own efforts, our inward desire to build true democratic state - the common house for representatives of various ethnoses and faiths.

Representatives of 130 nationalities confessing 45 various faiths live in Kazakhstan. The number of religious associations reached 3261. Mutual respect and tolerance are at the heart of relations between the representatives of various nationalities and confessions.

The state supports and encourages religious associations in realizing socially significant activity - charitable, cultural-educational, humanitarian.

In the last years our country proceeded to the development of a new direction in its foreign policy in order to promote interethnic and religious tolerance and non-discrimination, development of dialogue of religions and civilizations.

The Congress of Leaders of World and Traditional Religions was held in September 2003 under the initiative of the President of Kazakhstan. Delegates from 21 countries took part in the event. The spiritual leaders consider the establishment of inter-confessional dialogue, consolidation of efforts of world religions in struggle for Peace and Accord and prevention of religious conflicts as important achievement of the Congress. Conducting this significant event on the territory of Kazakhstan demonstrates recognition by the world community of unique example of the spiritual accord, peace, mutual understanding and mutual

respect in such multinational and multiconfessional country as Kazakhstan, as well as efficiency of Kazakhstan model of interconfessional dialogue.

With view to further strengthen world interconfessional dialogue the Second Congress of Leaders of World and Traditional Religions is planned to be held in September 2006.

Unique experience of interethnic and interconfessional accord has been accumulated. Today it is extremely important not only to preserve these noble traditions, but also actively develop them in the national and religious policy of each state.

### **Esteemed colleagues,**

We are leaving in an increasingly turbulent world. New threats and challenges, in particular, rise in number of regional conflicts because of religious, racial and interethnic confrontations, growth of international terrorism and extremist activities, demand coordination of joint efforts in order to be able to address such complex problems.

Our country, which has absorbed cultural values, humane ideas and the best traditions of the world cultures and religions, being in the center of the Euroasian continent, can serve as a natural bridge between peoples of the West and the East, an interlink between various faiths.

Six conferences devoted to combating anti-semitism, racism, xenophobia, interreligious intolerance and other forms of discrimination were held within the framework of the OSCE. All of them took place in Western Europe.

### **Distinguished delegates,**

In this context I have the honor to inform you that the Republic of Kazakhstan is ready to host the next OSCE Conference on non-discrimination in the Republic of Kazakhstan well known for its nature with predominantly Muslim polyethnic, multiconfessional population.

Holding Conference in Kazakhstan under the theme "Mutual respect and understanding as aspects of realization of intercultural, interethnic and interreligious dialogue" in March-May 2006 will ensure consistency and equilibrium in the Organization approaches to the problems of interethnic and interreligious intolerance. This could therefore greatly increase efficiency of the actions undertaken within the OSCE framework, other international organizations, and on the national level. Moreover, it will become incontestable evidence of partnership and real equality of all OSCE member-states. From our point of view this event will serve as one more significant step towards prevention of further politicization of theological disputes and discreditation one religion in the name of another. The only way to reach and strengthen mutual understanding and tolerance is interconfessional dialog.

The words of Pope John Paul II will always be in the hearts of Kazakhstan people. Having stepped on Kazakhstan ground in September 2001 he proclaimed:

"With great excitement I kiss this ground where has begun the new state, the heir of centuries-old and diverse spiritual and cultural traditions, aspiring now to the new social and economic targets".

**Dear participants,**

Considering importance of the OSCE trans-Asian dimension, its key role in strengthening security and stability, I do hope very much, that you will take into consideration our appeals. Ideas elaborated and decisions taken at the present conference, will undoubtedly allow to bring together our approaches to addressing the pressing issues in all spheres of cooperation.

Today we need to move forward together to strengthen all the positive actions which have been worked out during recent years and to strengthen peace in the world through the expansion of peaceful dialogue between religions.

**Thank you for attention.**

**Выступление Заместителя министра культуры, информации и спорта Республики Казахстан А. Досжана на Конференции ОБСЕ по антисемитизму и другим формам нетерпимости в рамках церемонии открытия конференции.**

(8-9 июня 2005 г., Кордова)

*Уважаемый г-н Председатель,*

*Уважаемые участники конференции,*

Прежде всего, позвольте от имени казахстанской делегации выразить признательность организаторам Конференции за гостеприимство, с которым нас встретила испанская земля.

Мирное сосуществование религий и недопущение религиозного экстремизма является одной из наиболее актуальных проблем современности. Межэтнические отношения в таком полиэтническом государстве как Казахстан представляют собой весомый фактор стабильного демократического развития государства. За годы суверенного развития Казахстан сумел предотвратить самую большую опасность ускоренной экономической и политической модернизации – рост конфликтности, раскол общества по социальным, национальным и религиозным признакам.

Положительные перемены в экономике, политическая стабильность, межнациональное и межконфессиональное согласие – это наше главное завоевание, которое сложилось не само по себе, а было достигнуто нашими собственными усилиями, нашим внутренним желанием строить подлинно демократическое государство – общий дом для представителей различных этносов и конфессий.

В настоящее время в Казахстане проживают представители более 130 национальностей, исповедующие 45 различных конфессий. Число религиозных объединений возросло до 3261. Между представителями различных национальностей и вероисповеданий сложились добрые отношения взаимоуважения и веротерпимости.

Государство поддерживает и поощряет религиозные объединения в осуществлении социально значимой деятельности - благотворительной, культурно-просветительской, гуманитарной.

В последние годы наша страна приступила к разработке нового направления в своей внешней политике в области продвижения межэтнической и религиозной толерантности и недискриминации – развитие диалога между религиями и цивилизациями.

В сентябре 2003 г. по инициативе Президента Казахстана состоялся Съезд лидеров мировых и традиционных религий, в работе которого участвовали делегаты из 21 страны мира. Главным достижением Съезда духовные лидеры считают установление межконфессионального диалога,

объединение усилий мировых религий в борьбе за Мир и Согласие, а также недопущение столкновения религий. Проведение этого знакового события на земле Казахстана свидетельствует о признании мировым сообществом уникального примера духовного согласия, мира, взаимопонимания и взаимоуважения в такой многонациональной и многоконфессиональной стране как Казахстан, а также об эффективности казахстанской модели межконфессионального диалога.

В целях дальнейшего укрепления всемирного межконфессионального диалога в сентябре 2006 г. запланирован II Съезд лидеров международных и традиционных религий.

Накоплен уникальный опыт межэтнического и межконфессионального согласия. Сегодня крайне важно не просто сохранить эти благородные традиции, но и активно развивать их в национальной и религиозной политике каждого государства.

*Уважаемые коллеги,*

Мир очень неспокоен. В условиях появления новых угроз и вызовов, в частности, увеличения региональных конфликтов на почве религиозных, расовых и межэтнических противостояний, роста международного терроризма и экстремистской деятельности, возникла острая необходимость координации совместных усилий для решения этих сложных проблем.

Наша страна, впитавшая в себя духовные ценности, гуманные идеи и лучшие традиции мировых культур и религий, находясь в центре Евразийского континента, может послужить своеобразным мостом между народами Запада и Востока, связующим звеном между различными конфессиями.

До настоящего времени в рамках ОБСЕ состоялось шесть конференций, посвященных проблемам борьбы с антисемитизмом, расизмом, ксенофобией, межрелигиозной нетерпимостью и другими формами дискриминации. Все эти конференции проходили в государствах Западной Европы.

*Уважаемые участники конференции,*

В этом контексте предлагаем провести следующую Конференцию ОБСЕ в стране с полиэтническим многоконфессиональным и, в тоже время, преимущественно мусульманским населением, какой является Республика Казахстан. Проведение Конференции в Казахстане на тему «Взаимное уважение и понимание как аспекты реализации межкультурного, межэтнического и межрелигиозного общения» весной 2006 г. позволит обеспечить последовательность и сбалансированность в подходах Организации к проблемам борьбы с межэтнической и межрелигиозной нетерпимостью, тем самым, в значительной мере повысить эффективность мероприятий, проводимых как в рамках ОБСЕ и других международных

организаций, так и в национальных масштабах. Более того, это станет неоспоримым свидетельством партнерства и реального равноправия всех государств-членов ОБСЕ. На наш взгляд, это мероприятие станет очередным шагом по сдерживанию дальнейшей политизации теологических споров и дискредитации одной религии во имя другой. Именно через межконфессиональный диалог можно достичь и укрепить взаимопонимание и веротерпимость в рамках мирового сообщества.

В сердце каждого казахстанца навсегда сохранятся слова Папы Римского Иоанна Павла II, которые он произнес, ступив на казахстанскую землю в сентябре 2001 г.: «Я с волнением целую эту землю, положившую начало новому государству, наследнику многовековых и многообразных духовных и культурных традиций, в настоящее время устремленному к новым социальным и экономическим целям».

*Уважаемые коллеги,*

Учитывая важность трансзиатского измерения ОБСЕ, ее ключевую роль в деле укрепления безопасности и стабильности, я очень надеюсь, что вы примете во внимание наши доводы. Идеи и решения настоящей конференции, безусловно, позволят сблизить наши подходы к решению острейших проблем во всех сферах сотрудничества.

Сегодня нам сообща нужно двигаться вперед, закрепить все позитивные моменты, наработанные за эти годы, и посредством расширения мирного диалога религий укреплять мир на земле.

*Благодарю за внимание.*